
یادداشت دکتر عبدهزاده به مناسبت روز
داروسازی/ باید ایستاد، جنگید و امیدوار

بود
written by پیمان صفردوست | ۱۴۰۲/۰۶/۰۵

دکتر محمد عبدهزاده، رئیس هیاتمدیره سندیکای صاحبان صنایع داروهای انسانی ایران
یادداشتی را به مناسبت زادروز محمدبن زکریای رازی و روز داروسازی منتشر کرد.

به گزارش مجله خبری غذا و دارو در این پیام آمده است:

تاریخچه داروسازی سر شار از تلاش ایثار و خدمت قشری از جامعه پزشکی است که
خالصانه در خدمت توسعه  حوزه  دارویی کشور هستند. زادروز محمدبن زکریای رازی و

روز داروساز  فرصت خوبی برای تقدیر از زحمات همکاران داروساز در همه اجزای
زنجیره تامین دارو از تولید، توزیع داروخانه، بیمارستان تا حوزه آموزش است. به
این بهانه زحمات و تلاش همه عزیزان را میستاییم و از صمیم قلب آروزی برای همه

همکاران آرزوی موفقیت داریم.

علیرغم توسعه داروسازی کشور در همه عرصهها این حرفه همواره در معرض  تهدیدهای
متعددی قرار می گیرد که بخشی ناشی از خلاء قوانین و بخشی ناشی از نبود و ضعف

استراتژی کلان در حوزه داروسازی کشور است، بهطوری که نه برای آینده داروسازانی که
تربیت میکنیم برنامهریزی خاصی وجود دارد و نه از تاسیس داروخانه، پخش و شرکتهای
تولیدی راهبرد مشخص توسعه خدمت یا صادارات و… مشخص است. تعهد و برنامه مشخص هم

توسط دولت نسبت به اشتغال نه تنها در این حوزه بلکه در بقیه رشتهها هم وجود
ندارد. سیاستهای کلان دارویی کشور که همه دولتها و وزرا خود را مقید به اجرا در

این حوزه بدانند، عملا وجود ندارد.

به صورت مشخص تا امروز حوزه تولید است که بیشترین بار اقتصاد ضعیف و شکننده
زنجیره تامین دارو، ضعف بازپرداخت بیمهها و مراکز دانشگاهی را بر دوش کشیده
بهطوری که اکنون خود نیاز به مراقبت ویژه دارد. دیدگاه غیراقتصادی به صنایع

داروسازی در وزارت بهداشت و تقلیل مسئولیت این حوزه بهعنوان تدارکاتچی تامین
دارو بدون پرداختن به حل مشکلات صنعت داروسازی، این صنعت را در معرض ورشکستگی

قرار داده بهطوری که برای چندین سال پیاپی نرخ استهلاک از سرمایهگذاری پیشی
گرفتهاست. صنعت داروسازی بهسرعت در حال استهلاک بوده و توان بازسازی و بهروز

نمودن شرایط جی ام پی را ندارد و این موضوع سلامت بیماران و آینده داروسازی کشور
را در معرض خطر قرار داده است.

نمونه بارز این فرسودگی خطوط در کمبود داروهای عمومی مانند سرم و داروهای
سرماخوردگی مشهود است؛ بهعنوان مثال کارخانه تولید سرم نه پول بازسازی خطوط را

دارد نه به دلیل کمبود زمان بازسازی را. در سایر حوزههای داروسازی هم وضعیت بهتر
از حوزه تولید نیست. آنچه مسلم است بخش دولتی بهتنهایی توان تدوین استراتژی کلان
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دارو در کشور از پذیرش دانشجو تا توسعه مراکز تولید، توزیع، عرضه و حوزه خدمات
بیمارستانی را نداشته و تدوین و ارائه این سند مهم  وظیفه همه سندیکاها و

انجمنهای مربوطه با مشارکت همدیگر است. بدون تردید برای اعتلای داروسازی کشور
باید ایستاد، جنگید و ناامید نشد.//

پیام دکتر عبداللهی اصل به مناسبت رو
داروسازی/ برای رفع نیازهای بیماران گام

برداریم
written by پیمان صفردوست | ۱۴۰۲/۰۶/۰۵

دکتر اکبر عبداللهی اصل، رئیس هیاتمدیره انجمن تولیدکنندگان و صادرکنندگان
محصولات بیوتکنولوژی پزشکی ایران در پیامی روز داروسازی و روز پزشک را به فعالان

حوزه سلامت تبریک گفت. 

در این پیام آمده است:

هفته اول شهریور فرصتی برای یادآوری جایگاه و اهمیت خدمات پزشکی و داروسازی کشور
است. انجمن تولیدکنندگان و صادرکنندگان محصولات بیوتکنولوژی پزشکی ایران، شخصیت
علمی و انسانی همه شاغلین حوزه سلامت بهویژه پزشکان و داروسازان را در زادروز
حکیم ابنسینا و همچنین محمد زکریای رازی، ارج نهاده و بهعنوان تولیدکنندگان
داروهای بیوتکنولوژی کشور امیدواریم بتوانیم همگام با شما برای رفع نیازهای

بیماران گام برداریم.//

پیام دکتر کبریایی زاده به مناسبت روز
داروسازی/ از احساس مسئولیت در دوران

کرونا درس بگیریم
written by پیمان صفردوست | ۱۴۰۲/۰۶/۰۵
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دکتر عباس کبریاییزاده، استاد و رئیس مرکز تحقیقات و اقتصاد و مدیریت دارو
دانشگاه علوم پزشکی تهران، رئیس هیاتمدیره سندیکای تولیدکنندگان مکمل های رژیمی

غذایی ایران و عضو هیات مدیره سندیکای صاحبان صنایع داروهای انسانی ایران در
یادداشتی ضمن تبریک روز داروساز، با اشاره به جانفشانیهای فعالان حوزه سلامت در

دوران کرونا، به تشریح ضرورتهای تجربهنگاری با روششناسی علمی در حوزه سلامت
پرداخت.

در این یادداشت آمده است: 

اول شهریور زادروز ابنسینای بزرگ و روز پزشک و پنجم شهریور زادروز محمد زکریای
رازی روز داروساز نام گرفته است. در سال 1402 در شرایطی این دو روز را گرامی

میداریم که پس از سه سال، پاندمی کرونا فروکش کرده و آرامش نسبی به جامعه
بازگشته است.

عزیزان زیادی از جامعه پزشکی، پرستاری و داروسازی در این پاندمی هراسناک جان خود
را از دست دادند که یاد و خاطره این عزیزان را گرامی میداریم. جامعه قدرشناس

ایران، قدردان این زحمات و تلاشهای خالصانه بوده و خواهد بود.

به حق ایران را در مقایسه با بسیاری از کشورهای مشابه از نظر اقتصادی و فناوری
باید کشوری موفق در کنترل و مدیریت کرونا دانست. اگرچه سیاستگذاری و برنامههای
دولت در نحوه برخورد با پیشآگهیهای این پاندمی، بهکارگیری منابع موجود در کشور

در تمام زمینهها (اجتماعی، فرهنگی، اقتصادی و علمی و فناوری) درحد مطلوب و
شایستهای نبود و نقدهای آموزندهای بر عملکرد قرارگاهها، ستادها و چندین عنوان

اینگونه که توسط دولتهای وقت شکل گرفت، وارد است لکن در مجموع میتوان گفت احساس
مسئولیت جمعی بهخصوص در جامعه پزشکی و دارویی کشور تجربهای موفق و حاوی درسهای

آموزنده از خود بهجای گذاشت.

انتظار میرود این تجربهنگاری با روششناسی علمی مورد ثبت و ضبط قرار گرفته و به
نحو شایستهای در اختیار مدیران و سیاستگذاران کشور قرار تا در سیاستگذاریها و

برنامهریزیهای آتی مورد استفاده قرار گیرد.

آنچه مسلم است اگرچه پاندمی کرونا فروکش کرده است اما باید توجه داشت که عوارض
این بیماری که بهصورت حاد بروز کرد به شکلی مزمن و ماندگار سلامت فردی  و جمعی

آحادی از جامعه را با خطر مواجه کرده و خواهد کرد.

پسلرزههای کرونا را باید از جنبههای مختلف علوم اعصاب، اختلالات ایمنی، اختلالات
مترتب بر سیستمهای متابولیک بدن، هموستاز و… همچنان مورد ملاحظه و تحقیق قرار

داد.

امید میرود سرفصلهای تحقیقاتی این پاندمی قرن علاوه بر آنکه موردتوجه جامعه
محققان علوم پزشکی و دارویی است، سایر حوزهها نظیر جامعهشناسان، محققان علوم
روانشناسی و دیگر حوزههای علوم انسانی نیز مورد تحقیق و مداقه قرار دهند، در

اینصورت است که میتوانیم از رخدادهای پشت سر گذاشته شده تحلیل و تفسیر منطقی کسب
و برای آینده بهتر مورد بهرهبرداری قرار دهیم.//



پیام وزیر بهداشت به مناسبت روز
داروسازی

written by پیمان صفردوست | ۱۴۰۲/۰۶/۰۵

وزیر بهداشت به مناسبت روز داروسازی، پیامی را منتشر کرد.

دکتر بهرام عین اللهی، وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی در پیامی فرا رسیدن
پنجم شهریور، روز داروسازی را به تلاشگران این عرصه تبریک گفت.

به گزارش مجله خبری غذا و دارو، در این پیام آمده است؛

بسم الله الرحمن الرحیم

بَُّ عِبَادِ اللَّهِ إِلَى اللَّهِ أَنْفَعُهُمْ لِعِبَادِه أَح

پنجم شهریور ماه هر سال، زادروز محمدبن زکریای رازی بهانهای برای قدردانی از
جامعه شریف داروسازان است. تامین 99 درصد بازار دارویی توسط شرکت های تولیدکننده

داخلی، تولید واکسن های حیاتی در سکوهای متنوع همگام با دانش روز دنیا، تولید
داروهای برخوردار از فناوری بالا و صدها افتخار دیگر حاصل توسعه دانشکده های

داروسازی و تربیت داروسازان متعهد و متخصص در دانشگاههای پیشرفته نسل چهارم و
پنجم است.

امروز مفتخریم 28 درصد از یک درصد دانشمندان برتر حوزه سلامت در جهان متعلق به
رشته داروسازی است و هرروز شاهد ثبت افتخاری نو و افزودن برگی زرین بر دفتر

تاریخ علم ایران اسلامی هستیم.

فعالان عرصه داروسازی کشور در عمل اثبات کرده اند که حتی در تنگناها و تحریم ها،
نیازهای حیاتی ایران اسلامی را در حوزه فرآورده های دارویی و بهداشتی تأمین می

کنند و موجبات امیدواری و اعتماد عمومی را به این صنعت سلامت بخش فراهم می آورند.

خوداتکایی، اختراع، نوآوری و تنوع بخش به تولیدات داخلی و فراتر از آن صادرات
محصولات سلامت محور مازاد برنیاز کشور در دو سال گذشته به گونه ای بوده که رشد

چشمگیر این صنعت را رقم زده است.

از داروسازان عزیز که در فراز و نشیب دوران، سربلند و پایبند بر رسالت خود
استوار ایستادهاند و در پیشبرد اهداف نظام سلامت و ارتقای کیفیت آن، با تلاشهای بی

وقفه و بی دریغ خود این بارامانت را به دوش کشیده اند صمیمانه سپاسگزارم و
موفقیت روزافزون این جامعه علمی را ازدرگاه خداوند متعال مسألت دارم.
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بررسی مشکلات دارو در نشست خبری انجمن
داروسازان ایران/ از «سبدفروشی» تا

«زیاندهی تولید»
written by پیمان صفردوست | ۱۴۰۲/۰۶/۰۵

مشکلات حوزه دارو در نشست خبری انجمن داروسازان ایران مورد بررسی قرار گرفت.

 

نشست خبری انجمن داروسازان ایران به مناسب روز داروساز در تاریخ دوم شهریورماه
1402 با حضور اعضای هیات مدیره این انجمن و اصحاب رسانه برگزار شد. دکتر شهرام

کلانتری رئیس انجمن داروسازان ایران، دکتر محمدرضا دری دبیر انجمن داروسازان
ایران، دکتر هادی احمدی، مدیر روابط عمومی انجمن داروسازان ایران و دکتر علیرضا
سالم، دبیر انجمن کارفرمایی داروسازان موسس استان در این نشست وضعیت دارویی کشور

به ویژه در حوزه توزیع را تشریح کردند.

تاثیر منفی قیمتگذاری دستوری بر اقتصاد داروخانه

به گزارش مجله خبری غذا و دارو، دکتر شهرام کلانتری، رئیس انجمن داروسازان ایران
در این نشست خبری گفت: هر فعالیت اقتصادی نیاز به سرمایهگذار دارد و داروخانهها
نیز از این قاعده مستثنی نیستند ولی متاسفانه میزان سود در این فعالیت اقتصادی

بسیار کم است. بسیاری از سرماگذاران، سرمایههای زیادی در این حوزه گذاشتهاند در
حالی که سودی دریافت نکردهاند.
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وی در این باره افزود: قیمتها در این حوزه توسط ارگانهای مختلف و بهصورت دستوری
کنترل میشود و تابع بازار آزاد نیست؛ بنابراین داروخانهها در این زمینه نیز ضرر
میکنند. در واقع تنها موضوعی که توانسته داروخانهها را در این مدت سرپا نگه دارد
تورم است. به دلیل تورم، قیمت اقلام تغییر کرده و داروخانهها توانستهاند سود کمی

به دست بیاورند.

دکتر کلانتری در ادامه با بیان اینکه ملاکهایی که برای انتخاب داروخانههای منتخب
در نظر گرفتهاند مورد تایید ما نیست گفت: داروخانههای منتخب ورشکسته شدهاند

چراکه شرایط بسیار بدی دارند. حدود ۳۰ تا ۴۰ درصد داروخانههای معمولی نیز در
معرض ورشکستگی هستند.

سبدفروشی، دلیل کمبود داروی تولید داخل

وی درخصوص کمبود دارو گفت: کمبود دارو در کشور یک موضوع چند علتی است. در یک سال
و نیم گذشته حدود ۳۰۰۰ داروخانه جدید ایجاد شده و از طرفی بهدلیل قیمتگذاری

دستوری محصولات، دارو نیز کمتر شده است. بنابراین موجودی داروخانههای فعال کاهش
یافته است.

رئیس انجمن داروسازان ایران در این زمینه عنوان کرد: در موضوع کمبود دارو، باید
به چند مورد توجه کنیم. اگر قرار باشد داروهای که مردم به دنبال آنها باشند را

بررسی کنیم که بیشتر خارجی هستند، میزان کمبود بسیار زیاد است. اما در این
موضوع، باید در نظر گرفت که سیاست جدید این است که داروهای خارجی که معادل

ایرانی دارند وارد نشوند و به همین دلیل این داروها موجود نیستند.

وی افزود: بخش دیگر کمبود دارو مربوط به داروهای ایرانی است. این کمبودها ممکن
است کشوری یا استانی باشند که بیشتر به دلیل شرایط شرکتهای توزیع دارو است. در

برخی استانها پخش دارو کمتر است و برخی پخشها اقدام به سبدفروشی میکنند. به این
صورت که یک داروی مورد نیاز را تنها با سبد داروهایی ارائه میکنند که داروخانه

به آنها احتیاجی ندارد.

البته این موضوع را باید در نظر گرفت که میزان کمبودها نسبت به سال گذشته بسیار
کمتر شده است. در حال حاضر کمبودهای آنتیبیوتیک، مسکنها و داروهای بیماریهای

زمستانی نداریم.



میشد به داروخانههای خصوصی اعتماد کرد

در ادامه این نشست خبری دکتر محمدرضا دری، دبیر انجمن داروسازان ایران دیدگاههای
خود درباره وضعیت دارو در کشور را تشریح کرد.

دکتر دری گفت: به دلیل سیاستگذاریهای غلط ارگانهای مختلف، تولیدکنندگان دارویی
نتوانستهاند در زمان مناسب تولید داشته باشند. یکی از این نهادها بانک مرکزی است

که با سازمان غذا و دارو هماهنگ نیست.

وی افزود: مشکل بعدی مربوط به قیمتگذاری دستوری است. بسیاری از تولیدکنندگان
برای تولید ۹۹ درصد محصولات با چالش روبهرو هستند، بنابراین برخی کالاها را تولید
نمیکنند. مشکل دیگر مربوط به ارزان بودن دارو و قیمتهای غیرواقعی است. به همین
دلیل فشار زیادی روی ارکان مختلف دارو است. دارو کمترین نرخ ارز را دارد و به

همین دلیل این حوزه پویایی کافی ندارد.

دبیر انجمن داروسازان ایران عنوان کرد: ۱۰تا ۱۵ درصد داروخانهها منتخب هستند که
طلبهای زیادی از سازمانهای بیمهگر دارند.

دکتر دری عنوان کرد: نهادهای بالادست و سیاستگذار کشور در دو سال اخیر دیدگاه
تسهیل کسبوکار را پیش گرفتهاند و به همین دلیل تعداد داروخانهها و شرکتهای توزیع

افزایش یافته است و همین موضوع به یک دغدغه تبدیل شده است.

تولید بسیاری از داروها سود ندارد

وی با اشاره به اینکه خریدار ۹۰درصد تولیدات شرکتهای دارویی دولت است گفت: وقتی
خریدار این داروها دولت است، طبیعی است که بخواهد قیمت داروها را پایین نگاه

دارد. با وجود تورم این دهه دیگر تولید بسیاری از داروها سودی برای شرکتها ندارد
و برخی خطوط تولید متوقف شدهاند. این در حالی است که حتی در زمان جنگ نیز

کارخانهها کار میکردند و تولید داشتند؛ شرایط حال خوب نیست.

دکتر دری در ادامه عنوان کرد: قرار بود طرح دارویار به تهیه دارو کمک کند و مردم
بتوانند داروهای مورد نیاز خود را از داروخانه نزدیک خود تهیه کنند ولی اینگونه
نشد. درحالحاضر داروها به داروخانههای دولتی و منتخب اراائه میشود و در بسیاری
از داروخانههای خصوصی موجود نیستند. اگر به بخش خصوصی اعتماد داشتند نیازی به

وجود داروخانههای دولتی نبود.



پرداخت مطالبات، یک قانون است

دکتر هادی احمدی، مدیر روابط عمومی انجمن داروسازان ایران در نشست خبری درباره
اجرای طرح دارویار عنوان کرد: طرح دارویار قرار بود باعث شود بیمهها در یک ماه

مطالبات را پرداخت کنند، در حالی که چنین اتفاقی نیفتاد. به همین دلیل
داروخانهها در معرض ورشکستگی هستند. پرداخت مطالبات داروخانهها یک قانون است و

باید اجرا شود و سوال این است چرا این قانون اجرا نمی شود.

وی گفت: در حال حاضر ۱۱۴ کارخانه تولید داروی انسانی و ۴۳ شرکت مواد اولیه
دارویی داریم. بنابراین پتانسیل خوبی برای تولید دارو وجود دارد. وقتی به آمارها
نگاه میکنیم میبینیم که سال گذشته ۱۰۰ میلیون ما حدود دلار صادرات داشتیم در حالی
که ترکیه که امکانات کمتری نسبت به کشور ما دارد ۲ ملیارد دلار صادرات داشته است.

 

با کمبود مدیریت دارو مواجهیم

مدیر روابط عمومی انجمن داروسازان ایران در ادامه بیان کرد: ما بیش از آنکه
کمبود دارو داشته باشیم، با کمبود مدیریت دارو مواجهیم. با وجود ۱۵هزار داروخانه

خصوصی بیشتر داروها به داروخانههای دولتی ارائه میشود.

وی در این باره تاکید کرد: به دلیل قیمتگذاری دستوری شرکتهای دارویی به سمت
تولید مکمل رفتهاند. چرا که در آن حوزه قیمتگذاری هنوز دستوری نیست و کار راحتتر

انجام میشود. اما مگر کشور چقدر به مکمل غذایی نیاز دارد؟!

دکتر احمدی  عنوان کرد: ۶۴ شرکت توزیع دارویی فعال و ۱۸۰ شرکت پخش استانی در
کشور وجود دارد. در کشورهای دیگر این تعداد بسیار کمتر است و بسترها در این

موارد بیشتر الکترونیک هستند. بهتر است این شرکتها کوچک شوند.



شرکتهای پخش برخی داروها را
نمیفروشند

دکتر علیرضا سالم، دبیر انجمن کارفرمایی داروسازان موسس استان نیز در این نشست
عنوان کرد: یکی از فسادانگیزترین کارها تبعیض بین داروخانهها است. درحالحاضر

برخی داروها تنها در داروخانههای منتخب توزیع میشوند اما به نظر ما همه
داروخانهها منتخب هستند.

وی گفت: ما در بسیاری موارد مجبوریم برای تامین داروی مورد نیاز مردم خرید
غیراصولی داشته باشیم و از شرکتهای پخش، داروهایی که استفاده ندارند را نیز در

قالب سبد دارویی خریداریکنیم.

دکتر سالم گفت: مشکل دیگر در حوزه کمبود دارو این است که دارو در شرکتهای پخش
وجود دارد ولی از فروش آنها به ما خودداری میشود. در حادلی که به محض افزایش

قیمت دارو را در کشور توزیع میکنند و ما مجبوریم دارو را با قیمت گزافی خریداری
کنیم.

دکتر سالم در پایان گفت: ۹۰ درصد داروخانهها عادی هستند که میزان کمبود دارو در
این داروخانهها بالای ۴۰۰ قلم است و در ۱۰ درصد که داروخانههای منتخب هستند، این

کمبود کمتر است.//
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بیستمین همایش انجمن علمی داروسازان ایران با محوریت تازهها و آیندهنگری در
 .داروسازی افتتاح شد

به گزارش مجله خبری غذا و دارو آیین گشایش بیستمین همایش سالانه انجمن علمی
داروسازان ایران در مرکز همایشهای بینالمللی هتل المپیک تهران صبح روز یکم
.شهریورماه برگزار شد

آیین افتتاحیه این رویداد، میزبان حضور بینظیر داروسازان و مقامات علمی و کشور
بود. در این مراسم افرادی چون دکتر سیدحیدر محمدی رئیس سازمان غذا و دارو، دکتر
یونس پناهی معاون تحقیقات و فناوری وزارت بهداشت، دکتر محمد رئیسزاده رئیسکل
سازمان نظام پزشکی ایران دکتر فرشاد هاشمیان، رئیس هیاتمدیره و دبیر علمی همایش
انجمن علمی داروسازان ایران، دکتر مسعود جلال رئیس همایش و دکتر شهرام کلانتری
.رئیس هیات مدیره انجمن داروسازان ایران به ایراد سخنرانی پرداختند

آیندهنگری، محور کار همایش بیستم است

دکتر مسعود جلال دبیر انجمن علمی داروسازان و رئیس بیستمین همایش این انجمن، در
مراسم افتتاحیه، ضمن خوشامدگویی و تبریک روز پزشک و داروساز تاکید کرد:
آیندهنگری یکی از موضوعات اساسی داروسازی امروز است و ما نیز بر اساس رسالت خود
و اهمیت این موضوع، همایش امسال را با محوریت آیندهنگری و آیندهپژوهی برگزار
.میکنیم

وی با اشاره به تنوع مباحث مطرح شده در بیستمین همایش انجمن علمی داروسازان
ایران، خاطرنشان کرد: در همایش امسال تلاش بر این بوده که به موضوعات مختلف حوزه
داروسازی کشور از مواضع مختلف علمی، صنعتی و صنفی نگاه شود و نشستهای مختلفی در
.قالب سخنرانی و پنل درباره این موضوعات برگزار خواهد شد

رئیس بیستمین همایش انجمن علمی داروسازان ایران، در این مراسم گفت: امیدواریم
.این همایش سه روزه، فرصتی برای شنیده شدن مسائل و مشکلات داروسازان باشد



بر آگاهسازی داروسازان تمرکز داریم

دکتر فرشاد هاشمیان، رئیس هیاتمدیره و دبیر علمی بیستمین همایش انجمن علمی
داروسازان ایران در مراسم افتتاحیه این همایش اعلام کرد: در سه روز برگزاری همایش
.بیش از ۱۲۰ سخنرانی علمی و بیش از ۱۵ پانل تخصصی برگزار خواهد شد

وی در این زمینه تاکید کرد: این نشستها و سخنرانیها در قالب گفتوگو تلاش خواهد
.کرد تا در نهایت منجر به آگاهسازی فعالان و متخصصان صنعت داروسازی و پزشکی شود

جایگاه داروسازی ایران مثبت و اثرگذار است

دکتر یونس پناهی، معاون تحقیقات و فناوری وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی از
.دیگر سخنرانان آیین گشایش بیستمین همایش سالانه انجمن علمی داروسازان ایران بود

دکتر پناهی در این مراسم عنوان کرد: داروسازی در ایران جایگاه قابل توجهی پیدا
.کرده است

وی در این زمینه افزود: امروز دانشجویان نسل سوم وارد ثروتآفرینی شدهاند؛ این
.دانشجویان به دنبال تبدیل علم به ثروت هستند

دکتر پناهی با اشاره به اینکه یکی از نیازهای اصلی جامعه، دارو و تجهیزات پزشکی
است خاطرنشان کرد: دانشگاههای نسل چهارم در دنیا نیازهای جامعه را هدف قرار
.دادهاند و جامعه داروسازی کشور امروز باید بتواند پاسخگوی نیازهای اجتماع است

وی در ادامه با اشاره به جایگاه تولید و فناوری داروسازی در کشور بیان کرد:
امروز در کشور ۸۷۳۱ شرکت دانشبنیان وجود دارد که ۱۲۸۵ شرکت در حوزه سلامت و دارو
است. تحقیقات بنیادی و کاربردی در مرکز تحقیقات انجام شده است که بالای ۸۰ درصد
.تحقیقات نوآوری و فناوری مانند هوش مصنوعی و… است

دکتر پناهی افزود: ۲۵۷ دانشمند در حوزه سلامت در کشور فعالیت دارند که ۲۸ درصد از
.این دانشمندان در حوزه داروسازی فعالند

وی ادامه داد: در حال حاضر ۸۰۰ مرکز تحقیقات در حوزه سلامت داریم که ۵۲ مرکز
.تحقیقاتی در زمینه داروسازی هستند

معاون تحقیقات و فناوری وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی در این باره تاکید
کرد: همچنین حدود ۴۶۵ مجله حوزه سلامت وجود دارد که بالغ بر ۲۰۰ مورد آنها در
سایتهای معتبر خارجی منتشر میشود. این موضوع نشان میدهد داروسازان نهتنها در علم



.و فناوری بلکه در مرجعیت نیز تلاشهای قابل توجهی دارند

دکتر پناهی درباره لزوم توجه به تبدیل علم به فناوری نیز تصریح کرد: فناوری و
تحقیق بدون تولید فایدهای ندارد و داروسازان ما توانستهاند در این عرصهها بسیار
توانمند عمل کنند. برای فهم نقش داروسازی در عرصه سلامت لازم است به سامانههای
.تدارک دیدهشده در معاونت تحقیقات و فناوری وزارت بهداشت رجوع کنید

آیندهنگری در داروسازی ضرورت دارد

دکتر شهرام کلانتری خاندانی، رئیس انجمن داروسازان ایران نیز در این مراسم گفت:
امیدواریم با همکاری انجمن علمی داروسازان ایران تحولی عظیم در صنعت داروسازی
.ایجاد کنیم

وی گفت: در فهرست یک درصد دانشمندان دنیا، داروسازان ایران در صدر هستند و مقالات
.باارزش علمی متعلق به حوزه داروسازی است

دکتر کلانتری تاکید کرد: دغدغه ارز و اقتصاد نباید مشکل داروسازان کشور باشد بلکه
باید در مساله توزیع تمرکز بیشتری را بگذاریم. ما باید خدمات داروسازی و پزشکی
را به همه نقاط ایران ارائه دهیم اما بهسبب کمبود نیروی انسانی این امکان وجود
ندارد. بهعلاوه فرهنگسازی در زمینه صادرات و واردات دارو باید بهخوبی انجام گیرد
تا صادرکنندگان بتوانند پخش و توزیع را به کشورهای دیگر انجام دهند و وارکنندگان
.نیز با وضعیت مطلوبی داروهای خود را بفروشند

وی خاطرنشان کرد: امروز در شورای رقابت، دارو را کالای رقابتی میدانند در حالی که
در مورد دارو محدودیت تجویز و عرضه داریم و ممنوعیت تبلیغ دارو و مکملها وجود
.دارد

دکتر کلانتری در پایان با تاکید بر لزوم برنامهریزی برای آینده داروسازی کشور
گفت: مسائل و مشکلات فراوان موجود در حوزه دارو منجر شده تا اعتراض تمام جامعه
دارویی برانگیخته شود؛ بنابراین باید همه نهادها و سازمانها با یکدیگر همکاری
.کرده و در مورد داروسازی کشور فعالیتهای آیندهپژوهی انجام شود

از دنیا عقب نمانیم

دکتر محمد رئیسزاده، رئیس کل سازمان نظامپزشکی جمهوری اسلامی ایران در مراسم
گشاایش بیستمین همایش انجمن علمی داروسازان ایران گفت: آینده داروسازی بسیار
اهمیت دارد و اگر از تغییراتی مانند هوش مصنوعی غافل شویم، جزو حاشیهنشینان این
صنعت خواهیم بود. بنابراین رصد این تغییرات و بحث درباره آنها کار بسیار
.ارزشمندی است

وی با اشاره به نقش محمد زکریای رازی به عنوان یکی از برترین دانشمندان قرون
میانی، درباره لزوم توجه به اقدامات مفاخر حوزههای مختلف عنوان کرد: زنده نگه
داشتن یاد مفاخر حوزه داروسازی، اهمیت بسیاری در باورپذیری و حفظ ارزش این حوزه
دارد. اهمیت علم و صنعت داروسازی و داروسازان در کشور، یک صنعت راهبردی،
.دانشگاهی است و نگاه کسبوکاری و بیزینسی صرف در این صنعت دیدگاه غلطی است

دکتر رئیس زاده ادامه داد: اهمیت علم داروسازی بسیار بالاست و صنعت داروسازی یکی
از صنایع راهبردی و استراتژیک در کشور است و ما به شدت با ورود سایر ارگانها به
.این صنعت مخالفیم

وی در پایان گفت: صنعت داروسازی باید با اهالی همین صنعت حمایت شود و اینطور
نیست که بخواهیم حالا که صنعت داروسازی کشور در مسیر پیشرفت و توسعه گام



.برمیدارد، اساتید و پیشکسوتان صنعت را نادیده بگیریم

داروسازان در همهگیری کرونا حماسه آفریدند

دکتر سیدحیدر محمدی، معاون وزیر و ریاست سازمان غذا و دارو آخرین سخنران آئین
.گشایش بیستمین همایش انجمن علمی داروسازان ایران بود

دکتر محمدی در این مراسم عنوان کرد: نقش داروسازان در جامعه ما بارز بوده و با
بروز کرونا شفافتر شده است. اگر سرعت عمل و تخصص داروسازان کشور در دوران کووید
.نبود، نمیتوانستیم بر این بیماری فائق آییم

وی تاکید کرد: خوشبختانه با ساخت واکسنهای داخلی جان بسیاری از هموطنان حفظ شد و
.این قدرت داروسازان کشور را نشان میدهد

وی در مورد ظرفیتهای حوزه داروسازی در کشور خاطرنشان کرد: توانمندی تولید
ماشینآلات داروسازی بسیار افتخارآفرین است. امروز بخش زیادی از مواد اولیه محصولات
.دارویی در کشور، داخلی است و به کشورهای دیگر نیازمند نیستیم

رئیس سازمان غذا و دارو در عین حال تاکید کرد: کشورهای دیگر در مباحث داروسازی
ژنتیک پیشرفت قابل توجهی داشتهاند اما ما در این زمینه ضعیف عمل کردیم و در بحث
سلولدرمانی و ژنتراپی، خیلی جلو نرفتهایم. داروسازان ما باید در حوزه ژنتیک نیز
.تلاش کنند تا در این زمینه بتوانیم پیشرفت قابل توجهی را تجربه کنیم

دکتر محمدی درباره صادرات دارو نیز گفت: در صادرات دارو در ماههای ابتدایی امسال
رشد مناسبی را داشتیم و امیدواریم در 6 ماهه بعدی سال نیز بتوانیم ارقام خوبی از
.صادرات را مشاهده کنیم

وی در پایان گفت: نامهربانیهای زیادی نسبت به صنعت داروسازی صورت میگیرد و
داروسازان ما باید با یکدیگر متحد باشند و در وهله اول به سلامت مردم اهمیت
.بدهند



تقدیر از پیشکسوتان و فعالان داروسازی

یکی از بخشهای آیین گشایش بیستمین همایش انجمن علمی داروسازان ایران، مراسم
.تقدیر از پیشکسوتان و فعالان حوزه داروسازی بود

در این مراسم از دکتر ابوالحسن احمدیانی، دکتر رهبر مژدهیفر و دکتر ابوالحسن
احمدیانی پیشکسوتان حوزه داروسازی تقدیر به عمل آمد. همچنین در این مراسم دکتر
یکتادوست، امیرحسین حاجی میری و دکتر بردیا جمالی به عنوان محققان و پژوهشگران
.برتر کشور در حوزه داروسازی مورد تقدیر قرار گرفتند

افتتاح رسمی نمایشگاه دارویی

در ادامه آیین گشایش بیستمین همایش انجمن علمی داروسازان ایران نیز نمایشگاه
ترین دستاوردهای داروسازی ایران را در معرض دیدجانبی این رویداد که تازه
بازدیدکنندگان قرار میدهد، توسط رئیس سازمان غذا و دارو و رئیس هیات مدیره انجمن
.علمی داروسازان ایران به طور رسمی افتتاح شد



بیستمین همایش انجمن علمی داروسازان ایران

شایان ذکر است که بیستمین همایش انجمن علمی داروسازان ایران، از یکم تا سوم
.شهریور ۱۴۰۲ در مرکز همایشهای هتل المپیک تهران برگزار میشود

در بیستمین همایش انجمن علمی داروسازان ایران نشستهای متعدد تخصصی در قالب
سخنرانی، پنل و گزارش برگزار میشود و متخصصان به بررسی موضوعات متنوع در این
حوزه میپردازند. همچنین آخرین دستاوردهای داروسازی ایران، در نمایشگاه جانبی به
بازدیدکنندگان عرضه میشود. همایش امسال انجمن علمی داروسازان ایران با محوریت
«تازهها و آیندهنگری در داروسازی» و با شعار «داروساز، فراتر از داروسازی»
.برگزار میشود

 

تهیه و تنظیم: پیمان صفردوست

️

معاون غذا و داروی دانشگاه علوم پزشکی
کرمان: بدون صنایع داروسازی داخلی، همه

درآمد ارزی صرف واردات دارو میشد
written by پیمان صفردوست | ۱۴۰۲/۰۶/۰۵
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معاون غذا و داروی دانشگاه علوم پزشکی کرمان عنوان کرد: کارخانههای داروسازی
داخلی گرهگشای بسیاری از مشکلات اقتصادی هستند و باید از تولید داخل حمایت کرد.

دکتر علی اسدیپور، معاون غذا و داروی دانشگاه علوم پزشکی کرمان گفت: کیفیت
داروهای داخلی بسیار بالاست که به برخی از کشورها صادر میشود. بسیاری از داروهایی
که جزو داروهای وارداتی بود، اکنون در داخل کشور تولید و صادر میشود. دولت تلاش

میکند داروی مورد نیاز مردم را تامین کند و سیاست کلی این است که اگر تولید
داخلی وجود داشته باشد، داروی مشابه آن را وارد نکند.

به گزارش مجله خبری غذا و دارو دکتر اسدیپور با اشاره به اهمیت اطلاعرسانی و
آگاهیبخشی به مردم تاکید کرد: مردم باید بدانند که داروهای تولید داخل از گذرگاه

سختی برای گرفتن مجوز ورد به بازار عبور میکنند.

معاون غذا و داروی دانشگاه علوم پزشکی کرمان درباره کیفیت داروهای داخلی گفت:
امروز با این شرایط ارزی و تحریمی نیازی به واردات داروهایی که مشابه آن در داخل
تولید می شود، نیست در حالی که اگر کارخانجات داخلی را نداشتیم، همه درآمد ارزی
کشور را صرفا باید به واردات دارو اختصاص میدادیم؛ این کارخانهها گرهگشای بسیاری

از مشکلات اقتصادی هستند و باید از تولید داخل حمایت کرد.

بنابر گزارش ایسنا دکتر اسدیپور درباره کمبود دارو در کشور نیز گفت: شاید
کمبودهایی در برخی از اقلام که در داخل کشور تولید نمیکنیم احساس شود اما این
موضوع هم در حال مدیریت است تا مردم کمتر لمس کنند و داروی بیماران به موقع

تامین میشود.//

رئیس سازمان غذا و دارو: فروش دارو در
پلتفرمها بدون مجوز سازمان غذا و دارو

غیرقانونی است
written by پیمان صفردوست | ۱۴۰۲/۰۶/۰۵

رئیس سازمان غذا و دارو گفت: فعالیت پلتفرمهایی که بدون مجوز سازمان غذا و دارو
اقدام به فروش اقلام دارویی میکنند، غیرقانونی است.

به گزارش مجله خبری غذا و دارو، سیدحیدر محمدی، با اشاره به اینکه هرگونه عرضه
دارو باید طبق قانون زیر نظر سازمان غذا و دارو صورت گیرد، اظهار کرد: سازمان
غذا و دارو، نهاد ناظر بر زنجیره تأمین از تولید تا مصرف است، بنابراین هرگونه

فروش دارو خارج از نظارت این سازمان غیرقانونی تلقی میشود.
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وی با تاکید بر اینکه برخی از پلتفرمها اقدام به فروش دارو بدون اخذ مجوز از
سازمان غذا و دارو میکنند، افزود: عرضه دارو با تمامی فرآوردههای دیگر متفاوت

است و حتما باید با سازوکار مشخص و علمی صورت گیرد

رئیس سازمان غذا و دارو خاطرنشان کرد: در تمام داروخانههای سراسر کشور مسئول فنی
مستقر است و مسئولیت داروهای عرضه شده را به عهده دارد اما این روند در پلتفرمها

وجود ندارد و بعضا داروهای تقلبی، قاچاق و سقط جنین را عرضه میکنند.

دکتر محمدی در پایان خاطرنشان کرد: سلامت مردم نباید قربانی منافع تجاری شود، این
موضوع خط قرمز سازمان غذا و دارو بوده و تاکید میکنیم، عرضه دارو باید طبق

پروتکلهای مدون و قابل نظارت صورت گیرد.

رئیس کمیسیون بهداشت و درمان مجلس:
وزارت بهداشت دچار بیماری است

written by پیمان صفردوست | ۱۴۰۲/۰۶/۰۵

رئیس کمیسیون بهداشت و درمان مجلس شورای اسلامی در جلسه علنی گفت: به دلیل عدم
تحقق منابع پیشبینی شده در بودجه برای پوشش دارویی بیماران امروز مردم با مشکل

مواجه هستند.

به گزارش مجله خبری غذا و دارو، دکتر حسینعلی شهریاری، رئیس کمیسیون بهداشت و
درمان مجلس شورای اسلامی، در جلسه علنی امروز – 24 مردادماه 1402- مجلس شورای

اسلامی و در جریان بررسی گزارش کمیسیون برنامه و بودجه، درخصوص تحقق احکام تکلیفی
منتخب بودجه سال ۱۴۰۲ کل کشور بیان کرد: وزارت بهداشت باید سلامت مردم را تامین

کند اما به علت مشکلات، امروز خودش دچار بیماری شده است.

وی در ادامه اظهار کرد: منابع مالی که در بودجه مصوب شد تا پرداختی از جیب
بیماران کاهش پیدا کند به علت اینکه سازمان برنامه به قول خود عمل نکرده است،
محقق نشده است. قرار بود ۶۹ هزار میلیارد (ماهیانه ۵۷۰۰  میلیارد) تومان به

بیمهها پرداخت گردد تا پوشش دارویی مردم با مشکل مواجه نشود اما اکنون که پنج
ماه از سال میگذرد فقط ۱۲ هزار میلیارد تومان یعنی کمتر از یک دوم منابع پیشبینی

شده، تحقق یافته است.

رئیس کمیسیون بهداشت و درمان مجلس شورای اسلامی تاکید کرد: منابعی هم که قرار بود
از محل یک درصد مالیات بر ارزش افزوده به این حوزه اختصاص پیدا کند و بالغ بر ۲۵

هزار میلیارد تومان بود، تنها به میزان اندکی (حدود ۶۶۰۰ میلیارد تومان) تحقق
یافته است.
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دکتر شهریاری در پایان با بیان اینکه در تامین دارو و شیرخشک منابع مالی اندک
است، گفت: اعتبارات محرومیتزدایی پرداخت نشده است. آیا گوش شنوایی در مسئولان

وجود دارد؟

جالب اینکه جمله کلیدی رئیس کمیسیون بهداشت در صحن علنی مجلس، یادآور صحبتهای یک
دهه پیش وزیر بهداشت وقت است. دکتر سیدحسن قاضیزاده هاشمی در یک سخنرانی در سال
1392 درباره وضعیت وزارت بهداشت گفته بود: وزارت بهداشت که خود مسئول درمان مردم

است به شدت بیمار است؛ اگر چه مسئولان قبلی تلاش خود را کردهاند اما مسئولیتها
بسیار سنگین و گسترده است.

نشست خبری صنایع دارویی کشور – بخش اول
/ آسیبشناسی لایحه طرح توسعه در حوزه

سلامت
written by پیمان صفردوست | ۱۴۰۲/۰۶/۰۵

در بخش اول نشست خبری صنایع دارویی کشور، آسیبشناسی لایحه طرح توسعه در حوزه سلامت
مورد بررسی قرار گرفت.

صبح روز یکشنبه 22 مردادماه 1402، نشست خبری صنایع دارویی کشور به بهانه روز ملی
تشکلها و مشارکتهای اجتماعی با حضور اصحاب رسانه برگزار شد. در این نشست که در
محل سندیکای صاحبان صنایع داروهای انسانی ایران برگزار شد، اعضای هیات مدیره
تشکلهای مختلف مرتبط با دارو و تجهیزات پزشکی به بررسی ابعاد مختلف لایحه طرح

تحول توسعه هفتم در حوزه سلامت و به بررسی مشکلات مختلف در این حوزه پرداختند. در
این جلسه علاوه بر اعضای هیاتمدیره سندیکای صاحبان صنایع داروهای انسانی ایران،

نمایندگانی از سندیکای تولیدکنندگان مکملهای رژیمی غذایی ایران، انجمن
تولیدکنندگان و صادرکنندگان محصولات بیوتکنولوژی پزشکی ایران، انجمن تولیدکنندگان

داروهای طبیعی، فرآوردهها و طب سنتی ایران، انجمن شرکتهای پخش دارو و مکملهای
انسانی، انجمن تولیدکنندگان و صادرکنندگان تجهیزات پزشکی، فدراسیون اقتصاد سلامت

اتاق بازرگانی ایران حضور داشتند.
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صادرات یک میلیارد یورویی محقق نمیشود

در بخش آسیبشناسی لایحه برنامه هفتم توسعه کشور، دکتر محمد عبدهزاده رئیس
هیاتمدیره سندیکای صاحبان صنایع داروهای انسانی ایران، در این نشست خبری گفت:
برنامه مشخصی برای توسعه زیرساختهای صنعت دارو و بازسازی و نوسازی این صنعت و
حتی حفظ وضعیت موجود در لایحه برنامه هفتم توسعه دیده نشده است و با این وضع

چشمانداز صادرات یک میلیارد یورویی دارو در لایحه محقق نخواهد شد.

به گزلرش مجله خبری غذا و دارو دکتر عبدهزاده دراینباره بیان کرد: در طرح
دارویار نهتنها کمکی به صنعت داروسازی نشده بلکه عملا مبالغ اضافهای هم از این
صنعت دریافت شده است؛ بر این اساس شرکتهای داروسازی باید ۱۵ هزارمیلیارد تومان

بابت مابهالتفاوت در طرح دارویار پرداخت کنند و متاسفانه تمامی شرکتهای داروساز
برای گرفتن این مابهالتفاوت، به دادگاه جرایم اقتصادی معرفی شدهاند.

وی در ادامه خاطرنشان کرد: مطرح شدن این موضوعات در حالی است که بر اساس
مستندات، طی چند سال گذشته، نرخ استهلاک در صنعت داروسازی از نرخ سرمایهگذاری

پیشی گرفته است و با این وضع تولید دارو مختل خواهد شد و دیگر هیچ سرمایهگذاری
جدیدی در صنعت داروسازی انجام نخواهد شد.

دکتر عبدهزاده تاکید کرد: برای اینکه چشمانداز موفقی در رسیدن به هدف مهم برنامه
توسعه هفتم در بخش دارو داشته باشیم باید مشکلات صنعت داروسازی در بخش تامین مواد

اولیه، قیمتگذاری واقعی و چالشهای موجود در این حوزه برطرف شود.



مکمل دارو نیست

دکتر عباس کبریاییزاده رئیس سندیکای تولیدکنندگان مکملهای رژیمی غذایی ایران در
ادامه این نشست با اشاره به قیمتگذاری مکملها در برنامه هفتم توسعه بیان داشت:
الان در سال ۲۰۲۳ محصول دولتها مدیریت و اداره جوامع بر پایه علم است؛ علم نیز

برخاسته از تجربه بشر است. اگر در اطلاعات جستجویی داشته باشید و بینید که در هیچ
کجای دنیا مکمل و فرآوردههای طبیعی مشمول مقررات دارو شود.

وی با اشاره به اینکه قانون مقررات دارویی در سال ۱۳۳۴ نوشته شده است افزود:
قانون مقررات دارویی که ۶۸ سال پیش قانون را تصویب کرده هم تنها مکملها،

فرآوردههای ویتامینه، غذای اطفال و املاح که فهرست آنها از سوی وزارت بهداشت اعلام
میشود را مشمول قوانین دارو قرار داده است.

قیمتگذاری دستوری مکمل زاییده برنامه هفتم است

در ادامه نشست خبری صنایع دارویی کشور، دکتر مهدی پیرصالحی عضو هیاتمدیره
سندیکای تولیدکنندگان مکملهای رژیمی و غذایی ایران بیان داشت: ورود قیمتگذاری

دستوری مکملها در برنامه توسعه هفتم نشاندهنده این است که تاکنون این گروه
محصولات در قانون مشمول قیمتگذاری دستوری نمیشدند و امروز مسئولان تصمیم به

قیمتگذاری این اقلام به این صورت گرفتهاند.

این برنامه توسعه، تراز تجاری دارو را مثبت نمیکند



در ادامه این نشست خبری، حسین امیرعضدی دبیر انجمن تولیدکنندگان و صادرکنندگان
محصولات بیوتکنولوژی پزشکی ایران، تاکید کرد: لایحه برنامه هفتم توسعه بدون مشورت

تشکلها تدوین شده و اگر هم استفاده شده کاملا، این استفاده صوری بوده است.

وی در این زمینه افزود: اگر من جای مسئولان بودم امسال برنامه هفتم نمینوشتم و
بهجای آن بررسی میکردم که چرا اهداف برنامههای توسعه قبلی محقق نشدند.

امیرعضدی ادامه داد: هدف صادرات یک میلیارد یورو دارو در لایحه برنامه هفتم توسعه
در حالی است که سنگاندازیهای زیادی برای صادرات دارو بهویژه داروهای بیوتکنولوژی

انجام میشود.

وی با عنوان این مطلب که دادن مجوز صادرات منوط به میزان موجودی انبار شرکتها
کاملا اشتباه است، گفت: هماکنون ۲۵۰ قلم کمبود دارو داریم، حدود ۱۰ درصد داروی

کشور دچار کمبود است.

امیرعضدی همچنین افزود: در لایحه برنامه هفتم توسعه گفته شده واردات داروی فوریتی
باید زیر یک درصد باشد. سوال این است که اصلا چرا باید واردات فوریتی داشته

باشیم. با این روند هیچوقت تراز تجاری داروی کشور مثبت نخواهد شد.

قانون اجرا نمیشود

دکتر حمیدرضا محمدی، دبیرکل فدراسیون اقتصاد سلامت نیز در این نشست درخصوص قانون
هفتم توسعه بیان داشت: قانون «بهبود حوزه کسبوکار» ابلاغی سال ۹۰ یک قانون خوب

است که راه حل بسیاری از مشکلات حوزه کسبوکار در آن دیده شده است.

وی دراینباره افزود: دولتمردان اعتقادی به مشورت با تشکلها ندارند. این درحالی
است که قانون دولتمردان را الزام میکند که قبل از هر بخشنامه و تغییر در رویهای

نظر تشکلها را جویا شوند.

وی افزود: متاسفانه در هیچ دولتی به تاکید قانون عمل نشده و مثال بارز آن همین
برنامه هفتم توسعه است که همه نهادها درگیر قانونگذاری برای آن حضور دارند اما

حتی به پیشنهاداتی که ارائه کردهایم نیز توجهی نمیشود.//

 

تهیه و تنظیم: پیمان صفردوست


